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Tisztújítás után a Magyar Gyógypedagógusok Egyesülete 
 
 
Kedves Olvasóink! 

Ahogy erről korábban, lapunk hasábjain és honlapunkon is szó volt, egy hosszúra nyúlt 
előkészítési folyamatot követően sikeresen lezajlott a MAGYE 2022. évi tisztújítása. Köszönet 
érte mindazoknak, akik segítették ennek online lebonyolítását. Az Alapító Okirat értelmében a 
MAGYE elnökségét az a 23 fő alkotja, akik a legtöbb érvényes szavazattal rendelkeztek. Az 
elnökségen belül az ellátandó feladatokról szavazás útján született döntés. Az Egyesület 
megalakulásának 50. évében az alább felsorolt kollégák nyerték el a bizalmat a Magyar 
Gyógypedagógusok Egyesületének és tagságának képviseletére. 

 
MEGVÁLASZTOTT ELNÖKSÉG 

2022. január 14. 
 

Reményi Tamás elnök 
Kajáry Ildikó  főtitkár 
Tóthné Schiebelhut Lívia alelnök 
dr. Gombás Judit külföldi kapcsolatok titkára 
Farkasné dr. Gönczi Rita kommunikációért felelős koordinátor 
Pechan Eszter gazdasági titkár 
dr. Mile Anikó Eszter. pályázatokért felelős koordinátor 
Somorjai Ágnes jegyző 
dr. Egri Tímea  pszichopedagógia szakterületi koordinátor 
Garai Szilvia látásfogyatékosság-ügyi szakterületi koordinátor 
Gáti-Bőti Mariann logopédia szakterületi koordinátor 
Hegedűs-Beleznai Csilla felnőtt fogyatékosság-ügyi koordinátor 
dr. Lénárt Zoltán  szomatopedagógia szakterületi koordinátor 
Metzger Balázs szakszolgálati szakterületi koordinátor, korai fejlesztés 

szakterületi koordinátor Őszi Tamásné autizmus szakterületi koordinátor 
Pál-Horváth Rita hallásfogyatékosság-ügyi koordinátor 
Radványi Katalin dr.  értelmileg akadályozottak pedagógiája szakterületi koordinátor 
dr. Szekeres Ágota tanulásban akadályozottak pedagógiája szakterületi 

koordinátor, GYOSZE-kapcsolattartó, 
felsőoktatási fórum koordinátor 

Zahorányszky Mária súlyosan-halmozottan fogyatékosok szakterü leti koordinátor 
Herbainé Szekeres Erika tag 
Megyesi Istvánné tag 
Mucsiné Erdei Mónika tag 
Schäffer István tag 



MEGVÁLASZTOTT FELÜGYELŐ BIZOTTSÁG 
 

Angyal Réka tag 
Hajnal Ferenc elnök 
dr. Reith Georgina tag 

 
******************* 

 
A tisztújítás eredményének hivatalos közzététele 2021. december 17-én online formában 
történt, ahol Gereben Ferencné dr., a MAGYE leköszönő elnöke az alábbi beszédet 
mondta el.  

 
 

„Tisztelt Kollégák, Kedves megválasztott elnökségi tagok! 
 
Szeretettel köszöntöm a Közgyűlés résztvevőit, az újjáalakuló Elnökség és az Egyesület 
valamennyi jelenléti és távollevő Tagját!  

Hosszú és rögös út van mögöttünk, hogy eljutottunk a mai közgyűlésig. A pandémia erősen 
szétzilálta mindazt, amit korábban terveztünk, korlátozta személyes találkozásainkat, más 
irányban, de erősen lekötötte energiáinkat. Azt gondolom, ezt nem kell külön magyarázni 
senkinek. Honlapunk és Facebook felületünk időszakosan lelkesítő sorai talán nyújtottak némi 
támogatást a megnehezült helyzetben. Önmagunkat is némileg takarékra kellet csavarni, hogy 
civil tevékenységünket a mindennapi kihívásokkal összeegyeztessük. Nem hiszem, hogy a 
köznevelésnek volt nehezebben ellátható feladata, mint online korai fejlesztés, online súlyosan halmozottan sérült 
tanulók ellátása, online beszédhibajavítás, online látássérültek oktatása, online hallássérültek oktatása – a 
többit nem említem. Köszönet a helytállásért minden gyógypedagógus kollégának! 

És nem utolsó sorban a fentieken túl köszönet azoknak, akik az elmúlt ciklusban 
tisztségviselőként részesei voltak a MAGYE életének, szakmaiságunk képviseletének. Voltak, 
akik érthetően elfáradtak, kiléptek, akiket nehezen tudtunk pótolni, de voltak, vannak, akik újult 
erővel vállalkoztak a folytatásra. Köszönet Mindannyiótoknak és üdvözlet az új tagoknak, 
fiataloknak, akik most belépnek a MAGYE elnökség kötelékébe. Örülünk a vállalásuknak, és azt 
kívánjuk, hogy legyenek kohászai a környezetükben szakmájuknak a MAGYE képviseletében. 
Ez külön feladat az ember életében, de érdemes csinálni – szerintem! Ez nem magunkról, hanem 
másokról szól!  

A csapatból szeretném külön kiemelni Kajáry Ildikót, vezetőtársamat, volt főtitkárunkat, 
akinél jobb társat egy elnök számára nem lehetett volna találni és kitalálni. Ildikóval személyes 
ismeretséget nélkülözve sodródtunk egymás mellé. És azt kell mondanom, hogy rugalmasságánál, 
nagyvonalúságánál csak az elkötelezettsége volt nagyobb, hogy a közoktatás változásainak 
közepette saját intézményvezetői feladatai mellett segítette a MAGYE szekerét előrehaladni.  

És Ildikó mellett köszönetet szeretnék mondani Reményi Tamásnak, külügyi titkárunknak, 
aki nyelvi képességeit és szakmai elkötelezettségét mozgósítva fáradhatatlanul hajtotta, hogy a 
továbbiakban a MAGYE, mint a Nemzetközi Gyógypedagógiai Társaság, az IGhB (Internationale 



 

Gesellschaft heilpaedagogische Berufsverbaende) tagja szerepelhet a nemzetközi szervezetek 
között. Javasolom, hogy a továbbiakban a MAGYE ezt a kettős elnevezést használja hivatalosan, hogy 
ez mindenki számára (levelezéskor, dokumentációkon, meghívókon, szakmai anyagokon) 
nyilvánvaló legyen a nemzetközileg kitárult világban. 

Szeretném továbbá megköszönni anyaintézményünknek, a Bárczinak a támogatását, hogy a 
közreműködésünk alatt zajló ciklus idején: 

– szerződés alapján anyagilag támogatja a GYOSZE megjelenését, ami nem kis 
vállalkozása az egyesületnek,  

– hogy helyet biztosít rendezvényeinknek, ha szükséges, 
– hogy kollegiális segítséget nyújt jogi kérdésekben, mint pl. az Alapító Okirat legutóbbi 

módosítása dr. Bíró Endre közreműködésével, vagy támogatási szerződés ügyében dr. 
Maléth Anett közreműködésével, 

– hogy a Damjanich utcai épületben az ELTE-kapcsolat mozgósításán keresztül 
elősegítette a MAGYE iratok elhelyezését. 

Nem mindenkinek van saját élménye arról, hogy bizony indulásunk nehéz volt: a MAGYE 
anyagilag, szervezetileg megbillent a korábbi stabilitása után, amikor Mezeiné dr. Isépy Mária és 
Révay Gyuri bácsi tevékenysége után nem volt könnyű az utódlást biztosítani. Én is így kerültem 
ebbe a helyzetbe, ahol korábban logopédiai szakosztályvezetői, majd később főtitkári szereppel 
indultam akkori elnökünk, Tóth Egon kollégánk mellett. Számomra ez a múlt jó 15 évet jelent 
több évtizedes szakmai pályám részeként úgy, hogy a MAGYE megalakulása, 1972 óta vagyok 
az Egyesület tagja. Ezt a szerepet fogom a továbbiakban betölteni és GYOSZE 
szerkesztőbizottsági tagjaként segíteni a MAGYE munkáját.  

Nem könnyű megvonni a mérleget, hosszúra is nyúlna, de néhány dolgot szeretnék kiemelni, 
amit fontosnak érzek elmondani. 

Ma már olyan Jeles Napok vesznek körül bennünket, amelyeknek komoly szerepük van, kell, hogy legyen 
egy szakmai egyesület életében. Ezekre a továbbiakban is nagyon oda kell figyelni: 

1) 2022. február 12. – hamarosan elérkezik a MAGYE 50. születésnapja, ami anno Miskolcon történt 
(1972.II.12). Javasolom az új Elnökségnek, hogy legyen ekkortájt egy nyílt elnökségi ülés és műhelykonferencia 
ebből az alkalomból, amire esetleg online részvétellel az IGhB részéről is meg lehetne hívni külföldi kollégát 
előadás tartására. De ez csak egy ötlet, a téma kimunkálandó! 

2) További jeles napok évenként:  
– március 6., a logopédia európai napja – CPLOP és IALP kezdeményezés, 
– április 13.  A gyógypedagógia nemzetközi napja – IGhB kezdeményezés, 
– és december 3. A fogyatékossággal élő személyek világnapja - ENSZ kezdeményezés 

(2017.XII.1) Tyssen-nyilatkozat letölthető és felkerülhetne a honlapra.  

Ezek olyan sarokpontok, amelyekkel meg lehet mozgatni a tagságot. Látnunk kell ugyanis, 
hogy a MAGYE szerepe, jelenléte az ország szakmai közéletében ma már egészen más, mint 
megalakuláskor volt. Akkor 1587-en írták alá az Egyesület alapítására vonatkozó kérelmet, amit 
dr. Göllesz Viktor indított el kezdeményező társai, Sziklay Béla, Gordosné dr. Szabó Anna, dr. 
Méhes József, Révay György és Illyésné dr. Kozmutza Flóra jóvoltából. A rendszerváltozást 
követően érthető módon sorra alakultak szakmai szervezetek, egyesületek, színesedett a paletta, 
és az Egyesületnek ebben a világban kellett a helyét újra megtalálni. Ezért is fontos szem előtt 



tartani, hogy tevékenységünk a „Csak együtt vagyunk erősek!” gondolat köré szerveződik, ami 
mottónak is tekinthető. A MAGYE az egyetlen olyan szakmai szervezet a fogyatékossággal élők és 
környezetük problémáinak átlátásában, amelyik szakosztályainak jóvoltából a teljes népesség képviseletét, az 
életkori és szolgáltatási vertikumot lefedi. A döntéshozók, a köznevelés és a szociális szféra szintjén a 
konszenzus alapján született döntéshozatalnál ezt a teljességet preferálják, ami természetesen 
nem zárja ki speciális szakmai (rész)kérdések áttekintését. Mi ennek a mentén, ennek a 
gondolatnak a jegyében dolgoztunk az elmúlt időszakban. Útravalóként, a tapasztalatok alapján, 
ezért is tartom fontosnak hangsúlyozni, hogy az elnökségi tagság-szerep MAGYE-összképviseleti 
szerepet jelent, eltekintve kinek-kinek a speciális szakterületi érintettségétől. Ezt nem mindig 
könnyű összeegyeztetni, de nem lehetetlen! Számomra ez talán azért volt viszonylag egyszerű, 
mert azok közé tartozom, akik az általános gyógypedagógus-képzésből, annak utolsó ilyen 
évfolyamaként, az akkori egyetlen képzőintézményből léptek a pályára, akiknek „egyben” volt a 
gyógypedagógia. Ezt követte aztán „reformképzés” elnevezéssel 1963-tól a szakos képzés (ld. 
Réthyné, 2021) elindulása és az állandósult reformok és képzésmegújítások tömege! Ma már 
társintézmények vannak a pályán. Ez a helyzet anyaintézményünk, a Bárczi számára folyamatos 
kihívást jelent, a MAGYE számára azonban másképpen jelenik meg: azért fontos, mert növelheti 
az egyesületi tagok (a tagdíjból származó bevételek) és a GYOSZE olvasóinak a számát. Másfajta 
megfogalmazás alapján azt valljuk: együtt vagyunk a pályán, a problémáink közösek! A tagság 
növekedése pedig az Egyesület forrásainak növekedését, a szakmaiság szélesebb körű országos 
kiterjesztését jelenti. Evvel ugyanis nem állunk igazán jól, mert látni kell, hogy vannak 
országrészek, amelyek leszakadtak, az intézmények együttműködése az Egyesülettel az évek során 
erősen korlátozódott. A járvány azonban megtanított arra, hogy hibrid formában, az online 
jelenlét lehetőségét felhasználva többeket lehet mozgósítani, mintha csak a jelenlétre építünk. A 
technika előnyeit ki kell használni a határon túli területek, külföld felé is. 

 
Kedves Kollégák! 
 
Ha az elnöki leköszönést swot analízisnek is tekintem, azt kell mondanom, hogy a mérleg vegyes. 

Konferenciáinkon tematikusan kezeltük a gyógypedagógiát feszítő kérdéseket: érdemes a 
honlapunkon ezeket újraolvasni és áttekinteni. Talán lesz egyszer egy szakdolgozó, aki elemezni 
fogja ezt a gazdag tartalmú felsorolást. Konferenciabeszámolóinkat a GYOSZE folyamatosan 
rögzítette, jól látható a szakmai kérdések áttekintésének gazdag tárháza. Emellett két online 
kötetet jelentettünk meg, amelyek szintén elérhetők. 

A MAGYE olyan egyesületté vált, amelyik 12 szakosztályban tevékenykedik, és a 
szakosztályoknak jelentős a szakmai-közéleti szerepe, jelentős a közéleti szerepe. Elkezdtük, de 
nem tudtuk teljessé tenni a szakosztályi elnökségek létrehozását. Ez azért fontos, hogy a 
szakosztályvezető ne egyedül szembesüljön szakterülete problémáival, kérdéseivel, legyenek, 
akikkel közösen gondolkodik. Bizonyos esetekben ez nagyon jól bevált, de van, ahol ez hiányzik. 
Szakosztályvezetői tisztségek is maradtak betöltetlenül, ami nem tartható a továbbiakban.  

Szervezett partneri kapcsolatot építettünk ki a döntéshozókkal, résztvevői vagyunk 
döntéselőkészítő, -megvitató folyamatoknak. Ezt a kapcsolati hálót azonban tovább kell építeni.  

Elkezdtük, de megszakadt a műhelykonferenciák sora, ebben a járvány okozta megnehezült 
körülmények és az energiaveszteség egyaránt szerepet játszott. Voltak olyan terveink, hogy 



 

áttekintjük intézmények szintjén a magatartászavarok kérdéskörét és evvel kapcsolatban stratégiát 
készítünk, terveztük, hogy feldolgozzuk a pandémia okozta nehézségeket – ezek mind az 
elmaradások számlájára írandók. De azt is látni kell, hogy ehhez aktív egyesületi tevékenységre 
van szükség mindenki részéről. A MAGYE szakmai-társadalmi-közéleti szerepe nem merülhet 
ki az éves konferenciákban. A fogyatékosságügy össztársadalmi kérdés, és ebben egy szakmai 
civil szervezetnek nagy a felelőssége. 

Részemről továbbra is fennáll a lehetősége annak, hogy konkrét ügyekben segítsem az 
Elnökség munkáját, ha szükséges. Köszönöm az eddigi bizalmat és valamennyiőtöknek sikeres 
alkotómunkát kívánok ebben az önként vállalt szerepben. Békés, örömteli ünnepeket és 
vírusmentes, egészségben eltöltött, sikeres újesztendőt!” 

 
 

A BESZÉDBEN HIVATKOZOTT FORRÁSOK:  
 
Gereben F.-né, Rosta K. & Kajáry I. (2012). 40 éves a Magyar Gyógypedagógusok Egyesülete. 
Előszó. Gyógypedagógiai Szemle, 40(2), p. 81–82. 
Réthy E-né (2020). Néhány adalék a gyógypedagógusképzés történetéhez 1963-67. Palatia, Győr. 
 

 

1. kép. Népszabadság 1972.február 13. (Forrás: 
MAGYE archívum). 

 
 
 
 
Az újjáalakult elnökség a MAGYE megalakulására emlékezve 2022. február 11-ére nyílt 

elnökségi ülését tervezett a Vakok Állami Intézetének Nádor termében, amelyet a járvány 
felerősödése és megbetegedések miatt sajnálatosan el kellett halasztani. Ennek új időpontja 
2022. március 30. szerda 14 óra. Erről további tájékoztatás a honlapon és Facebook oldalunkon 
lesz elérhető, hasonlóan a MAGYE félévszázados megalakulásáról. 
  

    2. kép Aláírások (Forrás: MAGYE ararchívum). 



1. kép. Szavazás. (Forrás: MAGYE archívum). 

 
 
 
 
Jelezzük továbbá, hogy április 13-án, a Gyógypedagógia Nemzetközi Napján Műhelykonferenciát 
tervezünk, amelyről szintén honlapunkon és Facebook oldalunkon lehet tájékozódni. Reméljük, 
hogy ezévben – két év kimaradás után – sor kerül hagyományos konferenciánkra a 
korábban tervezett miskolci helyszínen: 2022. június 29. (szerda), június 30. (csütörtök) 
és július 1. (pénteki) napokon, tekintettel a tanévzárásra és a felsőoktatás vizsgafeladataira. 

 
Gereben Ferencné dr. 

 
 
  

2. kép. dr. Göllesz Viktor az alakuló ülésen. 
(Forrás: MAGYE archívum). 
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